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State vs. Jonathan Anders
Overview of the Case

At 6:03 pm on February 17, 2004, the 911 call facility received a call from Darlene Waterson, a neighbor of Judge Hannah Greenbaum.  Judge Greenbaum had been heard screaming in the street of the 5100 block of North Wolcott; Waterson found her there and asked what the matter was. The Judge reportedly fell to her knees saying, “They’re dead!  They’re dead!”  Waterson called 911 to report the incident, and when police arrived at 6:10 pm, they found Michael Greenbaum, the Judge’s husband, and Eva Cohen, the Judge’s mother, shot dead in the Greenbaum’s basement.
Forensic experts examined the scene and found the following:

· A broken kitchen window at the back of the house; most of the glass had fallen inside.  The object used to break the window was not ascertained.
· Four .22 caliber shell casings

· A bloody footprint on the floor near the victims
· Two cigarette butts found outside the house; one was recovered on the front steps, the other in a side garden of the house.  It was ascertained that none of the Greenbaum family members including Mrs. Cohen smoked.
When interviewed by police, Judge Greenbaum informed them that she and one of her daughters had arrived home a little before 6 pm that evening.  When she heard no response from her mother or husband after calling through the house, she went down into the basement where her husband’s office is and found both bodies.  She then ran into the street in hysterics.
Death threats had been made against the Judge in 2003 by Brian Semmer, the self-proclaimed "pontifex maximus" (high priest) of his organization, The Order of Purity (formerly the World Order of the Creator).  Judge Greenbaum had been responsible for enforcing an Appellate Court ruling on a case involving Semmer and his organization.  Semmer had been sued by another organization over the rights of his organization’s name, the World Order of the Creator.  Judge Greenbaum ordered Semmer to change his organization’s name and to never use the name “World Order of the Creator” again.  Semmer was ruled out as a suspect as he had been reported to be in Denver the day of the killings.  However, after further investigation by homicide detectives (statements and other evidence included below), police arrested Jonathan Anders, a member of The Order of Purity, who had publicly confronted Judge Greenbaum 
At his arraignment, Mr. Anders entered a plea of “not guilty.”  He is now about to be tried on two counts of first degree murder.  The definition of “first degree murder” appears below.

The first definition of first degree murder is causing the death of another person with either the intent or knowledge that the conduct will cause death and with premeditation. Premeditation is often described as 'malice aforethought,' which basi​cally means that you probably considered the consequence of your conduct for at least a second before you committed the act.

The second definition of first degree murder is causing the death of another person while committing or attempting to commit another crime like sexual conduct with a minor, sexual assault, molestation of a child, various drug-related crimes, kidnapping, burglary, arson, robbery, escape from jail, child abuse, or unlawful flight from a pursuing law enforcement vehicle, or while fleeing from the scene where you committed any of these offenses. 

The third definition of first degree murder is causing the death of a law enforcement officer in the line of duty while intending or knowing that the conduct will cause the officer's death.

Any kind of first degree murder is a class 1 felony and is punishable by life imprisonment [in the State of Illinois].

http://www.lawforkids.org/QA/other/other190.cfm 
How to Read this Packet
Read carefully through the entire case.  Using highlighters, start color-coding important evidence.  Make one color indicate evidence for the prosecution.  Another color should indicate evidence for the defense.  In the margin next to each piece of evidence, write one of the following bolded labels:

	Prosecution
	Defense

	· strong evidence (to prove guilt)

· motive 

· opportunity

· method


	· strong evidence (to prove innocence)
· anti-motive:  evidence to disprove motive
· anti-opp.:  evidence to disprove opportunity
· anti-method: evidence to prove Anders cannot be tied to the weapon, etc.


Investigative Notes 

(recorded during investigations by Chicago homicide detectives Micha Krawiec and Donald Fadden, February 17 to 23, 2004.)
· The victims, Michael Greenbaum and Eva Cohen, were both shot with a .22 caliber gun.  The casings of four bullets were found scattered around the bodies.  Each victim was shot once in the torso and once in the head.  [Michael Greenbaum’s blood type:  AB-; Eva Cohen’s blood type:  A+]
· Estimated time of death is between 10:30 am and noon on Feb. 17, 2004 according to coroner and phone call records that establish that Michael Greenbaum last placed a call to his eldest daughter’s cell phone at 10:28 am.  Daughter reported that Greenbaum reported nothing out of the ordinary; call lasted 2:04 minutes.

· Two cigarette butts were found in a crack of the front steps and a side garden at the victims’ house.  Saliva extracted from the paper was tested as potential DNA evidence.  The DNA sample was run against 2.1 million known criminal offenders in CODIS, the COmbined DNA Index System run by the FBI.  No matches were found.
· Judge has received several pieces of “hate” mail over the past year and has been the target of insults and threats via the Internet mostly from members of The Order of Purity, a proclaimed religious group with White Supremacist ties.  Leader of organization:  Brian Semmer.  Semmer himself has published several of these Internet oriented threats since last April when Judge Greenbaum ordered him to change the name of his organization from the World Order of the Creator (name had already been copyrighted by an Oregon church).
· Brian Semmer was in Denver two days preceding through a day following the murders; over 15 witnesses corroborate this.
·  Judge Greenbaum involved in an altercation with an unknown young man the day before the murders.  Witnesses described the man as white, young, around 20, about 5’9”-6’0”, curly brown hair and dark eyes.  After further investigation, this man was identified as Jonathan Anders.
· Police traffic cameras recorded a white sedan belonging to Anders turning onto Ashland Ave. at 9:12 am the morning of the murders.  The suspect’s car was photographed by Chicago Police traffic light surveillance cameras.  The driver was turning against the traffic signal through the intersection of Foster and Ashland; car turned from the east side of the intersection to go south onto Ashland.
· Warrant was issued to search Anders’ apartment and car.  A pair of tennis shoes were found, one with a shoe lace with small spatters of blood on it.  Forensics experts identified the blood type as A+.  [Check on footprint found at scene for match with shoes.]
· Hairs and fibers retrieved from suspect’s car.  One hair was found to be an exact DNA match with the hairs of Eva Cohen.

Statements

(All statements are responses to police questions about the crime unless otherwise indicated.)

TRANSCRIPT #1—JUDGE HANNAH GREENBAUM, February 17, 2004
Q:  Judge Greenbaum, while this is clearly a difficult time, can you please explain what happened when you arrived home this evening?
Katie, my daughter, and I arrived home after I picked her up from gymnastics practice at the Y.  It must have been around 6 pm.  The house was all dark.  I was expecting my husband and mother to be home already.  My mother is…  ….was…  visiting from out of town.  She just got in on Sunday.
Q:  Do you need a minute?
No… I’m, I’ll be fine.  Let’s see, I went in the front door, picking up the mail.  Katie ran upstairs to her room.  I called out to see if Michael was home in his basement office or if my mother was fussing… doing laundry or something.  I didn’t hear them.  I figured they must be home, maybe they couldn’t hear me in the basement.  A light was on at the bottom of the stairs already, so I went down without really thinking anything of it, just that they’d be there, Michael bent over work papers, my mother… keeping him company maybe, reading in the corner of his office.  The door was open but Michael wasn’t at his desk, and that’s when I saw my mother.  She was just… just… on the ground, crumpled… and then I saw the blood and Michael’s hand laying on the floor behind his desk.  I.. I didn’t know what to do.  I… they’d been fine when I’d left this morning, and now… The next thing I knew I was running up the stairs screaming and out of the house.   I needed fresh air or… to get away from it… like it wasn’t true, but I knew the whole time it was true.   They were dead.
Q:  What happened then?
I was standing out in the middle of the street and my neighbor, Darlene, came out to help me.  She must have called the police. 

Q:  Judge Greenbaum, can you think of anyone who might want to hurt you or your family?
I… there must be many people who don’t like me.  I know there are.  The only person I really remember threatening me is Brian Semmer last April.  I was put under the protection of Federal Marshals when he, he started blasting me on his organization’s website.  I didn’t want the protection, really, and after a month, I requested that my family be left in peace.  I never took his threats very seriously, although I knew he delights in people’s suffering.  He made a big show out of laughing about and celebrating the Ben Smith spree a few years ago when Ricky Byrdsong was killed.  I just… I just never thought it would come to something like this.  
Q:  Is there anyone besides Semmer who you can think of?
No… no one stands out.  As a judge I can make enemies pretty quickly.  There was a young man the other day who ran into me outside of the courthouse yelling at me.  But that’s not always unusual.  Court issues are often heated and full of emotions for people.

Q:  Did you recognize this young man?  Was he someone who had been in your courtroom?
He wasn’t familiar to me.  He was so young looking, like my daughters.  And very angry.  He practically pushed me over when he ran past me after a few people I knew came to see if I was doing ok, if I needed anything while he was yelling.  When he saw them coming, he just took off.
Q:  Who came to help you?  Do you remember anything about this young man?
A few people from the courthouse.  Jackson Frye, I think, he’s a court recorder, was one of them.  It just happened so fast.  He was white, brown hair, again, what I remember the most about him was that he looked young, no more than 20 years old.

Q:  What did he yell at you about?
First, he yelled some slurs at me about being Jewish.  I got that so often after the Semmer case because many of his followers believed I was Jewish; but actually it’s my husband who’s Jewish.  Of course, that never mattered to them when they did find out.  I was still guilty by association in their eyes.  He struck me very much like one of those Semmer followers.  He never mentioned Semmer, though.  He said that I was evil and that one day I’d get what I deserved for all the sins I’d committed on and off the bench.  That’s about all he said before running off.
Q:  Do you or anyone else in your house own a gun?
No, no, we are very much against them.  We’ve never had one in the house.

Q:  Does anyone in your family smoke?
No.  Michael gave it up years ago.  I never did and my daughters don’t.

Q:  How about your mother?
No, my mother never smoked.

Q:  Is there anything else you can think of that might be important right now?
I… can’t think of anything.  Please, just find who’s responsible.

TRANSCRIPT #2—JACKSON FRYE, February 18, 2004
Q:  Mr. Frye, we understand that you witnessed an altercation between Judge Greenbaum and a man outside the courthouse.  Can you tell us what you saw?
I was leaving court, must have been around 5:15 pm.  I heard a man’s voice yelling, so I looked to see what was going on.  There on the steps was Judge Greenbaum.  I see her around the courthouse all the time, and I’ve worked in her courtroom several times.  She looked a little startled, and I could tell the man was not in control of himself.  He was very red in the face, yelling and swearing.
Q:  Can you describe this man at all?

Oh, he was white, a bit less than 6 foot, I’d say.  Brown hair, kind of curly and shaggy like he hadn’t gotten it cut in awhile.  I went closer because I was worried for the Judge.  He was wearing a beat-up denim jacket and jeans.  I think the shirt was a sort of Army green, a t-shirt.  He was very angry, yelling at the Judge, calling her bad names—racial slur sort of things about her being Jewish.  He looked and sounded very threatening, but I have to give it to the Judge because she didn’t back down, not even when he said that she’d get what she deserved someday.  He said she had made many bad decisions as a Judge, that she favored people who didn’t belong here or didn’t deserve certain freedoms and privileges.  That started to get me mad because I knew exactly what he was talking about, that sort of White Supremacist mumbo jumbo.  He used some foul language when he said those things.  He said that she would regret remaining on the bench especially after what she did last year.  He looked especially threatening there.
Q:  What happened as you got closer?
Well, the guy saw me, and there were some others too, going over to the Judge to see what was really going on, to help her.  And he just bolted.  He took off for the side of the stairway and his shoulder ran into the Judge.  He almost knocked her down!  I half-thought about chasing after him, but decided to check with the Judge to make sure she was alright.
Q:  Have you ever seen this man before?
No, I don’t recognize him, but he had a patch on the right sleeve of his jacket, a big black W in a white oval.  I swear I’ve seen that somewhere before, but I can’t place where.
TRANSCRIPT #3—LILA JENSEN, February 19, 2004
Q:  Ms. Jensen, what prompted you to call the police tip hotline about the Greenbaum murders?
Well, I know about that Judge, Judge Greenbaum a bit because my ex-boyfriend was obsessed with her and the cases she saw, especially that copyright one about that Brian Semmer group, whatever it’s name is now.  “Order” something.

Q:  What’s your ex-boyfriend’s name?  Why that particular case?

‘Cuz, like, Jonny, that’s my ex, was a follower of that guy Semmer.  He really took it hard when the Judge ruled against the organization.  Said she’d pay for it just like Semmer said she would.
Q: I’m sorry, what’s your ex’s full name?

Jonny, er, Jonathan.  Jonathan Anders.

Q:  What makes you say that he was obsessed with the Judge?

Well, Jonny never did know when to stop with something.  Like, when I finally broke up with him, I had to get a restraining order out on him before he finally left me alone.  So when that Judge ruled against Semmer, Jonny took it like it was a hit against his hero or something.  And he started writing letters, some which he sent off to her, others he just wrote and left lying around.  I mean he wrote so many it was impossible for him to keep track of them.
Q:  What does Jonny look like?
Oh, he’s got nice brown eyes, sort of moppy curly brown hair that he never gets cut enough.  He’s 5’10”, slender and he doesn’t always like to shave so he’s sort of scruffy looking.  

Q:  So what did these letters say?
A lot of it was just like what you’d find out on the web by groups like Semmer’s “Order.”  What a joke.  They’re so hypocritical, thinking they’re religious and willing to take law-abiding avenues to get what they want, but in reality all the want is death and destruction for everyone except themselves.  That’s really what he wrote about.  About Judge Greenbaum’s inevitable doom.  That she’d meet her end for being against Semmer and the “true people of America.”  I’d sometimes wake up in the middle of the night to hear him tapping and tapping and tapping at his dad’s old typewriter, writing another stupid letter.
Q: Do you have any of these letters?
Yeah, I think I kept a couple.  Lemme look around….   don’t know why I even bothered to keep any.  They were something creepy.   He’d always sign them “Jonny Boy.”  Ok, here’s one.  You want it?
Q:  Yes, thank you, if you don’t mind.  Just a few more questions.  You said you had to get a restraining order out against Jonny.  Why was that?

Oh, usual stuff, I guess, except that he took it too far.  Used to follow me home from work and to classes at college.  Send me stuff, little junk necklaces and all that.  But when he wouldn’t stop and he kept calling me and getting in my way, and well, he even threatened some guy I was talking to after class one day, then I got that restraining order so he couldn’t come so near me.

Q:  Did he ever threaten you or hurt you?

Oh, no.  Jonny was a lot of talk when we were going out.  Liked looking bigger than he really was.  But he never did anything about it.  Just talked.  So even when he threatened to attack that guy, I knew deep down he was scared and wouldn’t do it.  And he never threatened me.  Just wanted to love me, or so he said.  He’d have been a great boyfriend if it wasn’t for that stupid “Order” he was in and the fact that he just can’t stop thinking about things that bug him.

[copy of text of letter given to police by Lila Jensen]
November 20, 2003
“Judge” Greenbaum,

You are a fraud and a traitor to this country.  How dare you make a mockery out of the kind of people who are doing the right job in making this country better?  You disgust me.  I can’t even believe that you don’t have some kind of nigger or kike blood in you, no matter what the media says, no matter what you or your family says.  You are just a bitch with a powertrip whose allowaing this country to spiral into a hellhole.  

You need to be taught a lesson and soon God and his chosen will strike you down.  I will be there laughing and waving a flag of victory over you when you fall like Lucifer to the true hell that you deserve.

Signed:  Jonny Boy
TRANSCRIPT #4—Brian Semmer, leader of The Order of Purity, February 19, 2004
Q:  Mr. Semmer, can you please explain your whereabouts on Tuesday, January 17?
I was in Denver at a religious conference.
Q:  And what sort of “religious conference” was this?  Where was it held?
You cops are all like, looking down your noses at those of us who have strong beliefs in something that’s hard to understand.

Q:  Oh, and what is it that you understand that we cops don’t?
That God has his chosen people.  And while the suffering and deaths of some people may seem to be a tragedy, the reality is that it’s merely God’s will.

Q:  Whose “suffering and death” might you be referring to?
Those not chosen by God in particular.  Those who work against God and his people.  Take a look at the work done by Ben Smith a couple years ago.  It is obvious that some of us are the tools of God carrying out his will.  Ben Smith was one of those people.
Q:  You’re referring to the man who went on a shooting spree, killing African-Americans, Asians, and Jewish people?
Yes, that is precisely who I am referring to.

Q:  Let’s get back to an earlier question.  Tell us about this conference you went to and who might verify that you were there.

It was a conference dedicated to exploring the problem of religion, of the White man’s religion.  The main text is one I’m very familiar with, The White Man’s Bible.  
Q:  Is that the book with a large black W in the middle of a white oval on the cover?

That is correct.  It was originally published by a member of the organization I now lead, although it once had a different name.  It is without a doubt a brilliant book by the very observant Ben Klassen. The conference, like the bible, was looking to clarify the fundamental problems of today's religions and multicultural trends, and how the white man’s survival can be secured in the world of today.  A group of about twenty key leaders in this matter from around the country, including myself as the pontifex maximus of my organization, The Order of Purity, were involved, and there were perhaps 200 other participants.  It was held at the Wisteria Hotel in downtown Denver.  Feel free to check their records and ask around.  I arrived there Saturday evening and just got back this morning.
Q:  What ties do you have with Judge Greenbaum and her family?
I have no ties whatsoever to Judge Greenbaum or her family.  The Judge enforced the order on the copyright lawsuit I was involved in last year in which I was forced unjustly to change my organization’s name from the World Order of the Creator to The Order of Purity.  I admit that I was angry with the situation at the time and did not handle myself well, but I never physically threatened the Judge or anyone close to her.  One sometimes need to let off steam, and while many people may not agree with what I had to say about the Judge at the time, I assure you that’s as far as I went with my anger.  As for the recent events involving the Judge’s family, I just have to say that there is simply no way that I or any supporter of mine would commit such a heinous crime. 
Q:  So the deaths of her husband and mother don’t fall under the kinds of “suffering and death” you were talking about earlier?

All I’m saying is that I had nothing to do with it.  Only an idiot would think I would do this now that my organization is meeting with such great success and support from so many people despite the acts of the Judge and the Federal Court system who tried to tear it down.
TRANSCRIPT #5—Dr. Linda Zhu, Medical Examiner for the City of Chicago, February 18, 2004
Q:  Dr. Zhu, you are a coroner for the City of Chicago, correct?
Yes, that is my position.

Q:  You examined the bodies of Michael Greenbaum and Eva Cohen on February 17, 2004, correct?

Yes.

Q:  Can you explain your findings?
Victim #1, Michael Greenbaum, died from a bullet to the head.  He’d been shot twice, once in the chest, and the other in the head.  Based on the clotting of the blood, it appears that he was first shot in the chest.  The bullet entered the right side of his body just below the second rib and grazed the lung.  Given the injury which resulted in a substantial amount of blood filling the main part of the torso and reduced function in the right lung, Mr. Greenbaum would have died within twenty minutes.  However, a second bullet entered the left temple and lodged itself in the medulla of the brain.  The point of entry suggests that the victim had not yet fallen to the floor from the first shot; the killer was able to take aim again from several feet away, but this time target the head.  Death from this second shot was instantaneous. 

Victim #2, Eva Cohen, died essentially the same way.  She was shot once in the torso, just above the stomach.  Given the age of this victim, it is believed that the first shot caused her to fall to the floor and fracture her left hip.  The second bullet’s point of entry was in the back of the victim’s head, pretty much dead-center, suggesting that the killer stood over her on the ground, pointed the gun down, and fired execution-style into her skull.  This would have also killed the victim instantaneously.

TRANSCRIPT #6—Alba McLainis, Motor Vehicles and Traffic specialist, February 20, 2004
Q:  Ms. McLainis, you called saying you have some information for us about the Greenbaum case.  What is it?
When you guys came to me about the suspect you’re looking at Anders, I checked up on the vehicle registered to him.  He owns a 1991 Ford Tempo sedan, white, license plate J39 4032.  This vehicle registered a hit on our new camera surveillance system.  We’re piloting it for the City of Chicago.  Several of the major intersections around the city have a camera, not just for checking up on traffic patterns like they used to, but to catch traffic offenders.  Similar technology captures people and their cars on camera when they don’t pay a toll, and Chicago Police also have radar-based cameras to enforce and punish speeders on certain streets.
Q:  So what does it mean when someone “registers a hit” on this system?

Basically it means that the streaming video that we use for watching traffic patterns is frozen when the new sensor identify a possible traffic offender.  In this case, the camera located on the west traffic signal at the intersection of Foster and Ashland took a still shot of a white Ford Tempo at 9:12 am on February 17, 2004.  The car was turning south onto Ashland Ave. from the east side of the intersection.  The camera was probably triggered because the car was turning against a stop light.

Q: How can you be sure that this car that was seen on your system belonged to the suspect, Jonathan Anders?
Well, one of the things that makes this system so expensive is the digital technology needed to make identifications of license plates and even drivers.  The camera doesn’t move or have a zoom, so any “still shot” we get on possible offenders must be digitally enhanced to get a read on something like the license plate of a car.   In this case, we took the still shot, re-centered the photo on the license plate of the car, zoomed in digitally on the plate, and used the enhancer to clarify the picture.  And then we could read it:  J39 4032.
Q:  Did your enhancer do any work on the driver of the car?
Just a few basics.  It was obvious from the picture that the driver was a white male.   Because of the direction that the car was turning—putting the passenger side closer to the camera than the driver’s side—there was no way to get a clear shot at enhancing the driver for an ID.

TRANSCRIPT #7—Jonathan Anders, brought in for questioning on February 21, 2004
Q:  Mr. Anders, where were you on February 17 starting from about 9 am in the morning?
I was going over to my aunt’s house.  She hasn’t been too well lately.  I wanted to see if she was ok.

Q:  What’s the name and address of your aunt?
Dorothy Lalley.  1339 W. Leland.   Why?

Q:  We’re going to need to verify this.  So, what time did you get there?
Must have been around 9:30.  I’m not really sure.

Q:  What did you do when you got there?

Sat on her steps and smoked a few cigarettes.  She wasn’t home when I got there.

Q:  Didn’t she know you were coming?
No, I wanted to surprise her.

Q:  How long did you sit there?
About fifteen minute.  But it was cold, so after awhile I went to sit in my car.  And there I sort of fell asleep. I haven’t been getting enough sleep and I was dead tired.
Q:  Asleep, eh?  So when did you wake up?

Like, almost noon.  I remember I hit the dial on the car’s clock and it said 11:39.
Q:  So then did you go up to see your aunt?
Well, I knocked on her door again, but she still wasn’t there.  Started thinking maybe I got the day wrong, because I thought it was Wednesday that she went to the hair dressers and out to lunch with some friends.  But maybe it was Tuesday.  I decided to write a note to let her know I’d been there.  And I slipped it under the door.  By then it was noon and I was really hungry, so I went to get some food.

Q:  Can anyone verify this story of yours?  Like did anyone see you in your car or on the steps?

How am I supposed to know if someone saw me when I was asleep?  And no, I don’t remember seeing anyone while I was waiting out front on her steps.  She lives near all these old people who can barely walk to their doors to get the mail.  It isn’t like anyone was out with their dogs.  But I did leave a note.  You can just ask my aunt.

Q:  We’ll be sure to do that.  Now why don’t you tell me what you really did that morning and what time you went over to Judge Greenbaum’s house?
Greenbaum?  No way, I don’t know… I mean I didn’t go over to her house.  Like I said I went to my aunt’s. 

Q:  Who just happens to live in the same neighborhood as the Judge?  I don’t think so.

Hey, I’m not going to say another word.  I was trying to cooperate, but you just stepped over the line.  I’m out of here.

TRANSCRIPT #8—Dorothy Lalley, February 22, 2004
Q:  Mrs. Lalley, can you please explain your whereabouts the morning of February 17?
I have a standing appointment at my hairdressers every four weeks to get my hair re-dyed and set, and so I went there at 8:30.
Q:  And how long were you at the hair dressers?

Oh, about two hours.  It takes awhile to do all that, especially with a busy shop.  And I like talking to the other women who go there.

Q: Where did you go when you were done?

I went over to a friend’s house to pick her up.  She can’t drive anymore because of her eyes, so she doesn’t get out much.  We went over to a little diner on Clark, Moffat’s, and had a bite to eat.

Q:  What time was that?  When did you get there?  Leave?

Let’s see.  We left her house at 11:08, and I know that because when I finally got her in the car and myself in the car and started it up, the clock radio came on and I noticed the time.  We must have arrived at Moffat’s by 11:15.  It’s not that far.  And then, oh, we were there for a good while, catching up on conversation.  She likes to hear all the gossip I’ve picked up on in person.  I would say we left around 12:30.
Q:  Where did you go after you left?

I took her home and got her settled back in her house.  She also has some memory troubles, so she becomes confused easily, and I like to make sure she’s doing ok once she gets back into her house.  Then I went home.  

Q:  Were you expecting to see your nephew, Jonathan Anders, that day?
No, I wasn’t expecting him, but I realized that he came by later in the day when I went to pick up the mail inside the front door.  There was a note right by the mail from Jonny saying that he’d stopped by to see me in the morning.

Q:  At what time did you find this note?

Must have been after 3:30.  The mail usually comes between 2 and 3.  I went to go see if it was there after watching Jeopardy!  So that was just after 3:30.

Q:  Do you still have this note?

Oh, probably it’s stuck in a pile of old mail.  I’d have to look for it.

Q:  How close are you with your nephew?
As close as most aunts, I guess.  I mostly see him on holidays with the family.  Most of the family is back in Bloomington, Illinois where Jonny grew up, but he and I are up here.  But we don’t ever seem to see each other except on special occasions.

Q:  So your nephew isn’t in the habit of coming to see you?

No, but he’s a good boy.  Always sends me a card on my birthday.  And I know he’s busy.  Since he stopped going to school he’s been having to work hard at that construction company he works for, so I expect that he just doesn’t have the time.

Q:  How has your health been lately?
Not bad considering that I’m 75 years old!  But I did come down with the flu a couple weeks ago.  I’m much better now.

Q:  Did your nephew know you were sick?

I don’t know.  I haven’t talked to him, but I suppose that my brother-in-law, Jonny’s father, might have told him I wasn’t feeling well.

TRANSCRIPT #9— Jonathan Anders, after being arrested on February 23, 2004 (defense attorney was present during questioning)
Q:  Mr. Anders, yesterday when police searched your house, they discovered a pair of tennis shoes with a shoe lace that had some blood on it.  Can you please explain how that blood got there?

Blood on my shoe lace?  Which pair?  The old Reeboks?  Oh, I wear those all the time when I play basketball with some friends of mine.  We’re friends, you know, but sometimes things get rough.  It was just a week or two ago when I was in a game with this guy who got smashed in the nose with the ball on a bad pass.  Guy got a bad nose bleed.  It was probably from that.

Q:  Do you remember the name of this guy?

No, I don’t really know him.  He came with someone else, I think.  But, hey, you can ask this guy Richard about it.  He was there.  We work together and he was part of the game.

Q:  What’s his name?

Richard Carfalo.  He saw the whole thing.

Q:  Now, we’ve already talked to you about where you were on the morning of February 17.  Is there anything you’d like to add or change about your whereabouts?

Hey, like you said, I already told you everything.  I went to my aunt’s, she wasn’t home, I fell asleep in my car, and when I woke up I wrote her a note.  OK?

Q:  Fine, let’s move on.  Is it true that you confronted Judge Greenbaum on February 16?
Well, I don’t know that confronted is the right word.  I was passing by the courthouse and I saw her leaving, and I guess out of some old loyalty, I felt like I should go tell her what I thought of her order against Brian Semmer.  I mean really, she’s a public servant, and she should hear about how the citizens of this country react when she makes a poor decision like that.  She’s supposed to be making this country better, not worse.

Q:  So did you yell at her?  Use foul language?  People reported that they heard you all across the steps.

I may have gotten a little heated, but it was only after she tried to brush her way past me instead of listening to what I, a concerned citizen had to say.

Q:  Why did you run off so quickly?

Hey, I’m not stupid.  I knew the way the government and all those lawyers and would skew it.  Just because I took some time out of my day to voice my opinion, I was going to get slammed by the government.  So I decided not to stick around and have them do that to me.

Q:  You said earlier that you approached the Judge out of “some old loyalty.”  Can you explain what you meant by that?

Well, I haven’t been a member of The Order of Purity for over a month now.  I mean, I still feel for Semmer, the leader of it, and what he’s trying to do, but I don’t necessarily agree with how he’s trying to do it.

Q:  What do you mean?

I think we should work for the survival of the white race and voice our opinions and be heard.  But Semmer is taking too extreme of an approach, and I was getting worried with what some of the other people in the Order were willing to do, like to commit crimes.  I’m just not a violent person, and so I decided to leave.  That’s why you’ve got the wrong guy here.  I’d never kill anyone.

TRANSCRIPT #10— Richard Carfalo, February 24, 2004 
Q:  Mr. Carfalo, how do you know Jonathan Anders?

We work for the same construction company—Walsh Construction.  We usually end up on the same task team as we’re both good at drywalling and framing, so that’s how I got to know him.

Q:  Did you participate in a basketball game with Mr. Anders recently, the week of February 9?
Yeah, yeah, it was the 12th.  It was really warm that day for February and Anders suggested to me and a couple of the other guys that we have a quick game after work.  So we went over to a court on California just south of Montrose and ran a game or two.
Q:  Did someone get injured in that game?

If I remember correctly, this one guy got a nose bleed.  I think he took a hit on the nose with the ball.  That’s all I remember.  Nothing else happened except for the usual sort of bumps and bruises among friends.

Q:  Do you know the name of this guy or where we can find him?

Nah, I didn’t know him.

Q:  Did you see or talk to Jonathan Anders at all on February 17?

Jon wasn’t working that day, so I didn’t see him until around 6 o’clock.  He met up with a group of us guys from work at the bar we’ve been going to lately on Irving Park near that new medical clinic we’re working on.

Q:  How was Anders acting?  Anything unusual or different about him?

Not that I noticed.  We just shot the bull like usual.  Talked about women, or the lack of them.  The terrible Bulls game from the night before.  I asked him what great things he’d done all day with his time off and he said he caught up on some sleep.  Oh, and he mentioned trying to go see his aunt.  Yeah, that’s where he said he caught up on his sleep ‘cuz she wasn’t home and he fell asleep waiting for her in his car.
TRANSCRIPT #11— Halina Szkowski, CIA Polygraph Expert, March 1, 2004 (interviewed by defense attorney)
Q:  Ms. Szkowski, can you please state your position and credentials in the field of polygraphy?
I’ve been a licensed polygraph expert for 12 years, and for the past 8 years I’ve worked with the CIA on investigative matters and anti-espionage tasks.
Q:  Tell us about the test you did on Jonathan Anders.

On February 28 I administered a polygraph—lie detector test—to Mr. Anders.  The polygraph test is based on the scientific theory that when telling a lie, a person's body will respond in a certain way (for fear of detection).  Internal changes measured by the polygraph include breathing, blood pressure, pulse rate, and galvanic skin response (amount of moisture secreted by the skin).  During this examination I asked several control questions, questions that the defendant would have no reason to lie about, and several test questions, including questions about his possible involvement in the Greenbaum murders.  Here is a sample of his test.  This section shows me asking if he killed Michael Greenbaum and Eva Cohen—as indicated by the part marked “relevant question”—followed by my asking him what he had for dinner the night before.  When this chart is compared to another section of the chart where the relevant question about Mr. Anders’ ex-girlfriend did elicit a lie from him, it can be seen that the first sample shows that Mr. Anders was not lying when he said that he did not kill the two victims.
POLYGRAPH SAMPLE FROM SUBJECT JONATHAN ANDERS  (relevant questions:  Did you kill Michael Greenbaum and Eva Cohen?; subject’s answer: no)
Test administered by Halina Szkowski on February 28, 2004
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POLYGRAPH SAMPLE FROM SUBJECT JONATHAN ANDERS  (relevant question:  Did you ever have sex with your ex-girlfriend, Lila Jensen?; subject’s answer: no)

Test administered by Halina Szkowski on February 28, 2004
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TRANSCRIPT #12— William Anders, February 28, 2004
Q:  Mr. Anders, you are a former police officer from Bloomington, Illinois, is that correct?
Yes, I was on the force there for 26 years.  I retired in 2002.
Q:  During that time what kinds of guns did you own  for your job?

When I first started, I had a .38 revolver, which was the standard on the force back then.  We started changing over in the late `80s to .45s for the power, but they were too bulky and didn’t carry as many bullets as a .38.  So I only had one of those for about six months in late 1988 I think it was.  But in 1995 we moved over to 9 mm Glocks.  That’s the gun I retired with.
Q:  What guns did you own or do you currently own for your private use?

I used to keep a .22 revolver around until around 1990.  Then I traded it in for a .22 semi-automatic pistol.  When I retired, I got rid of it and just held onto the 9mm.  Decided that since I was home all more of the time, that’s all I needed.  The .22 was always around more for my family.
Q:  Did your son, Jonathan, ever use any of your guns?

I showed him how to load and unload and aim the Glock, but I never let him use it because it was my work gun.  The .22s he definitely used, and I trained him to use it because when he wasn’t away at school, he was the man of the house.  We’d set up targets in the backyard—our yard looks out over a cornfield—and he’d practice.
Q:  To your knowledge, has your son ever owned a gun?

No.  He didn’t need to.  Like I said, I always had one around.

Q:  Does your son currently own a gun now that he’s away from home?
No, he doesn’t.  If you’re implying that he owns one that’s not registered, you can just stop it.  My son knows about gun safety and the importance of registration.  He’d never own a gun that wasn’t registered.

Q:  You said you “got rid” of the .22 semi-automatic when you retired.  What exactly did you do with it?
I turned it into a buy-back program run by the Bloomington Police Department.  They’ve run a drive like that every few years or so to help local people properly dispose of guns they don’t want anymore.  There are a lot of people who inherit guns or widows who have them left around the house by their husbands, and they don’t know what to do with them.  Anyway, it was a good deal.  You bring in your gun and get a $30 gift certificate in return for local restaurants and businesses.  I didn’t need the gun anymore and no one in my family wanted it.  It wasn’t worth much, so I just turned it in there.

Q:  So your son didn’t want it either?

Well, I didn’t actually ask him.  He was home at the time because he’d just dropped out of college.  He was sort of depressed, and I didn’t want to give him ideas.

Q:  Did your son go with you when you dropped it off?

I don’t know.  What does it matter anyway?  The gun’s gone and my son for sure doesn’t have it.
Q:  Do you have any records of having turned that gun in?
No.  All I got back from them was the gift certificate and that’s long gone. 

Q:  One more question, Mr. Anders.  Have you ever been charged with misconduct of any kind either on or off the force?
Never.  You can easily check my record as a private citizen and check with the Police Superintendent in Bloomington.  I’ve never done anything that was considered unprofessional for a police officer, and I pride myself on being a model citizen.  

TRANSCRIPT #13— Reverend Jonas B. Roscoe, United Church of Christ, March 3, 2004 (interviewed by defense attorney)
Q:  Rev. Roscoe, can you please explain how you came to know Jonathan Anders?
Jonathan lives in the neighborhood of my church, the United Church of Christ.  One Saturday, back in December last year, we were having a blood drive and I was out looking for more volunteers.  I went into a local coffee shop and asked the manager if I could say a few words.  When I asked for volunteers, Jonathan was one of the people who agreed to come over to the church and donate.
Q:  Did you talk with Mr. Anders at all that day?
On the walk back to the church I asked him if he attended church, and he said he did belong to a religious group who had meetings, although not on Sundays.  I asked for a little more information and then just listened.  He said he didn’t typically go out of his way to help a Christian church, but that since we were in his neighborhood and I seemed like a “good white man,” I believe were his words, that he’d help us out.
Q:  Did you see Mr. Anders any time after the blood drive?

On his way out, I slipped him a small brochure from our church about when services are held and about some of the small events we have, like our “coffee meetings.”  I expect to see him toss it into the trash on his way out, but instead he stuck it into his pocket.  And then in early January, he came to one of our “coffee meetings.”

Q:  What is a “coffee meeting?”

It’s an informal gathering of church members and non-church members, most of whom are looking to join the church.  It’s kind of like a school’s open house.  Doors are open, there are light refreshments, and there’s a chance for the various people to talk with our members and learn more about our church or about God.  Sometimes all I seem to talk about are sports, but I’ve always found that making a personal connection is generally more important than trying to jam religion down someone’s throat.
Q:  Did you talk to Jonathan Anders at all during that meeting?
Yes.  I approached him, told him I remembered him, and said I was glad he had come.  I asked how he was doing and if he’d been to any meetings of his own group lately.  He said that he’d been at one on Friday—this coffee meeting was on a Tuesday evening—and that he was having doubts about whether that group was good for him anymore.  I didn’t ask many questions, just let him talk.  He didn’t reveal the name of his group or much about what they believed, but I had my suspicions that it wasn’t anything traditional.  It wasn’t until the very end of the evening when Jonathan revealed that he was a member of The Order of Purity, that hate-oriented, quasi-religious group.  To be honest, I was a little afraid when I heard that, not so much because I was afraid of Jonathan, but afraid for him.  Groups like that are very dangerous, and I was relieved to hear that he was having doubts about the group.  I felt that he might be able to get out of the group.  I wanted to help him, so I gave him my card and told him he could call me at any time if he needed to talk.  All I could really do was be available to him and be open to him.  Preaching to him was not likely to have an effect.  The people I’ve worked with before who have been in a cult-like situation like Jonathan are conditioned to shut down when the ties they’ve made with their group are condemned by others.  I didn’t want Jonathan running away and not trusting me.

Q:  When did you see Jonathan again?
At the next coffee meeting at the beginning of February, on the 1st.  This time Jonathan seemed infused with energy, and he confided in me that he had decided to leave his group.  

Q:  Did he tell you why he’d decided to leave?

He said that he saw the group headed down a dark road, and he didn’t want to be on it anymore.

Q:  Do you know if Mr. Anders did successfully leave the group?
I don’t.  I didn’t hear from him again after that.  And then I’d heard he’d been arrested for those murders.  I don’t see how he could have killed those people.  He was so disenchanted with the Order… I don’t see how could he have done something like that in honor of Semmer, their leader.  He had too many doubts about Semmer by then. 
TRANSCRIPT #14— Lila Jensen, March 3, 2004 (interviewed by defense attorney)
Q:  Ms. Jensen, when was the last time you saw Jonathan Anders?
We broke up in early December of last year, just about three months ago.  But the last time I saw him was at the beginning of January when he threatened a guy I was talking to.  After that I got a restraining order, and Jonny finally stopped pestering me.
Q:  Do you know whether Mr. Anders was planning on leaving The Order of Purity?

I have no idea.  He definitely wasn’t when we broke up.  Don’t know about since.  I can’t imagine that he’d leave it, though.  He was far too into it.  And he’d been recognized by the leader of the local chapter that he attended.  I forget the guy’s name.  Anyway, he believed they needed him.  I don’t see why he would have left.

Q:  To the best of your knowledge, did Mr. Anders own a gun?

No.  I never saw him with a gun and I never saw one in his apartment.  I was there a lot when we were together and it was a small place.  I never saw anything like that.
TRANSCRIPT #15— Dr. Enrique Valencio, Cult Expert, April 12, 2004 (interviewed by prosecuting attorney)
Q:  Dr. Valencio, what is it that you do for a living?
I am a psychologist and social anthropologist who specializes in studying small group social dynamics and the phenomenon of modern-day cults.  Over the past ten years I have worked occasionally with the FBI on suspect profiling involving terrorist and cult-group cases.  I spend most of my time doing research and teaching at Arizona State University.
Q:  Can you please explain what a cult is?

A cult is a group or movement exhibiting a great or excessive devotion or dedication to some person, idea, or thing and employing unethically manipulative techniques of persuasion and control.  The unyielding manipulation of the group is designed to advance the goals of the group’s leaders, often to the detriment of the group members, their families, and their communities.

Q:  Is The Order of Purity a cult?

Not only is it a cult, but it is a destructive cult.

Q:  What are some of the characteristics of a destructive cult?
A destructive cult is a pyramid-shaped authoritarian regime with a person or group of people that have dictatorial control. It uses deception in recruiting new members, and it seeks to “clone” recruits in the image of the cult leader rather than respect or encourage their individuality and self-will.  Now, The Order of Purity, or the World Order of the Creator as they used to be called, definitely fits this kind of group.  The leader, Brian Semmer, uses the Internet as one of his most insidious recruiting tools.  He uses a series of web sites, all well-designed and very attractive, to spread his philosophies and “religion.”  He even has a web page set up for children to access; this page uses enticing graphics and offers simplified versions of his organization’s key documents.  The site pictures an idealized portrait of a white family next to the phrase, “the purpose of making this page is to help the younger members of the White Race understand our fight.”  Semmer and his web sites attract people in this way.
The other way that people like Semmer draw in people is by playing on their fears and prejudices.  First they appeal to one of these fears or prejudices, or sometimes even key desires that possible recruits might have, like the idea of using non-violent means to resolve issues.  But it’s essentially a bait-and-switch technique.  They promise to help defeat homosexuals, for instance, to play on some people’s fear of gays and lesbians, and then turn them around to hate other groups of people.  Or they’ll pronounce that they stand for peace, but then turn around and say things like, "Unless the white race soon becomes aware, aroused, organized and militant, we will soon be an extinct species."  These techniques are surprisingly effective.  In 1995, Semmer’s organization had only eight chapters across the country.  In 2001, it had at least 46, and Semmer has estimated that he has between 30-40 thousand followers in recent years.
Q:  What kinds of people are likely targets of cults or hate groups like The Order of Purity?

People who are lonely, depressed, struggling, or hurting.  Young people who have recently gone off to college are favorite targets of these groups because they’re still maturing and thrown into a much bigger, scarier world.  A lot of college students struggle with homesickness, depression, worries about failure, money, and relationships.  And for the first time, they’re away from family and friends, so they are often lonely and moving away from the value systems they’ve been raised with.
Q:  What happens when someone does get recruited to join one of these groups?

They’re conditioned to not think, and to feel that they are an indispensable part of the group and that the group is an indispensable part of their lives.  They are often manipulated by others in the organization to cut off ties with family members and friends and to feel that anyone who disagrees with the organization’s ideas is the enemy.

Q:  How difficult is it to leave such a group?

Very difficult.  Most counselors and psychiatrists I work with believe that most people who have joined a cult or a hate-group becomes so entrenched in the group that they cannot really leave that group behind mentally until they’ve gone through counseling and treatment.  However, there are steps that people can take to start this process.  Simply reaching out and talking to or getting the opinion of a trusted person outside of the group, especially counselors or clergy members, is a positive first step.  
Q:  It has been said that Jonathan Anders was planning on leaving The Order of Purity, and that he first began to voice his doubts about the group in early January of this year.  In your expert opinion, how likely is it that Mr. Anders would have left the group by February?
I find it difficult to believe that Mr. Anders would have been able to do such a thing unless he had forcibly been removed by a parent and put into immediate treatment.  Again, these groups are terribly difficult to extricate yourself from.  It takes more than just will-power because by the time you’ve joined one of these groups, they’ve managed to destroy your ability to have individual will-power.

Q:  Dr. Valencio, have you studied criminal activities committed by members of cults or hate groups?
Yes, I have.

Q:  Can you talk specifically about shootings or killings done by known cult members for their cause?
Traditionally, members of such groups who go so far as to commit violent acts like murder, are very purposeful about their crime.  They don’t make the crime look like a mistake.  It is very common for such people to execute other people, to slit their throats or put bullets in their brains, so there’s no chance that the person will survive.

Q:  Is the coroner’s description of Michael Greenbaum’s and Eva Cohen’s bullet wounds consistent with this type of cult-style killing?

Absolutely.
TRANSCRIPT #16— Marty Mullis, April 8, 2004 (questioned by prosecuting attorney)

Q:  Mr. Mullis, can you please explain how you know Jonathan Anders?
Jon and I went to Southern Illinois University together.  We became friends during our freshman year, and sophomore year, we became roommates.
Q:  How would you describe your friendship?

At first everything was great.  We both like to play basketball and baseball.  We were in a lot of the same classes because we were both interested in the social sciences—I was planning on becoming a history teacher and Jon was thinking about doing something with public service, maybe politics.  And as a roommate, Jon was great.  He always looked out for me, and I looked out for him.  But then early on in our sophomore year, things started changing.

Q:  What changed?

Jon’s mother passed away from cancer, and he really shut down.  He stopped going to classes and didn’t want to hang out much anymore.  I suggested he go talk to one of the counselors about it or talk to me about it, but he just wouldn’t open up.  And then the next thing I knew, he started going to all these meetings for a secret group on campus.  He said it was a church group that was helping him to understand things better, not just his mom, but everything.  When I asked for more details, he became defensive and paranoid and said I was jealous and wanted to spy on him.  When he was around and would hang out, his jokes got darker.  I mean, we always joked about other people—you know, homos and Blacks—but I never really took it seriously, and I didn’t think Jon did either.  But after joining this mysterious group, somehow his jokes didn’t seem much like jokes anymore.
Q:  Do you know why Anders dropped out of school?

He was failing, and on top of that, one of his professors had linked him to some hate mail he’d gotten.  The professor was Black and started getting threatening notes.  When he figured out it was Jon, he confronted him and told him he’d take him to the disciplinary council for expulsion.  Jon beat him to it by just quitting.

Q:  Where did Anders go when he dropped out?

At first he went home to Bloomington to live with his dad.  I called him every week, but he would not talk much, and he mostly complained about being home with his dad who, as Jon put it, “didn’t see the way things were going down around him.”  After a month, he just disappeared.  His dad said that he’d taken off for Chicago.  I haven’t heard from him since and that was two years ago.
TRANSCRIPT #17— Alan Fenger, April 16, 2004 (questioned by prosecuting attorney)

Q:  Mr. Fenger, you are the leader of Chicago’s northside chapter of The Order of Purity, is that correct?
Yes, that is correct.
Q:  How long have you been a member of this group?  How long as their leader?

I came into the The Order of Purity five years ago when I met Brian Semmer.  After two years, he asked me to start a new chapter of the organization on the northside of Chicago, and I’ve been the leader of it ever since.

Q:  How do you know Jonanthan Anders?

Jonathan joined us almost two years ago now when he moved to Chicago.  He was a very active member; almost never missed a meeting.

Q:  What sort of things did Anders do for the organization?

He was great at recruiting new members.  He’s a very enthusiastic person who really believes in our cause and our struggle.  He has great leadership potential.  After being with us for just a year, he’d helped bring in twenty new members.  I recognized his effort at a special meeting a few months ago and awarded him a patch—a white oval with a large W in it—as a symbol of his dedication to the organization.
Q:  Did Mr. Anders ever express any doubts to you about the organization and what it stood for?

No, not that I can recall.

Q:  Over the last couple months, about from December to February, before his arrest, was Mr. Anders still an active member of your group?

Well, according to our meeting logs, it appears that he missed a meeting at the end of January.  But he didn’t miss any others during that time.

Q: When was the last time you saw Jonathan Anders?

The last time he attended one of our meetings.  That was on… let’s see, February 13th, 2004.
TRANSCRIPT #18— Paula Alles, February 23, 2004

Q:  Ms. Alles, why did you call the police tip line about the Greenbaum murders?

I live in the same neighborhood, just a few blocks away from the Judge, and I saw the guy, the suspect in those terrible murders, in our neighborhood a few days before it happened.  They said on the news that he had brown curly hair, and I thought to myself, that must have been him.
Q:  Where exactly do you live and what exactly did you see?
I live just north of Winnemac Ave. on Wolcott, just down the block from the Judge and her family but on the east side of the street.  On Saturday afternoon—that would have been the 14th—I saw a white man with curly brown hair driving by my house very slowly.  He did it three different times.  He was driving a white car with a piece of black stripping running along the side.  An older sort of car.  I think it had four doors.
Q:  Can you describe anything else about this man?
Not really.  With the windows up I couldn’t see much, and especially the first time, I didn’t notice much about him because I didn’t find it unusual.  I saw him first when I went out to get the mail and I sort of figured that he was lost and looking for a girl’s house, it being Valentine’s and all.  That he was going to pick someone up for a date.  But later, when I saw him again, and then again, I thought it was really odd.  I think he might have been wearing a blue jacket now that I think of it.  He had his arm up on the side pressed against the window one of the times he passed by.
Q:  Can you pinpoint the times you saw this man?
First time was late afternoon.  It was just starting to turn dark, so maybe 4 pm?  Not really sure about that because, like I said, it didn’t seem that unusual at the time.  But the next time I saw him the 5 o’clock news was coming on ABC right about then, and I was expecting my daughter home.  I just happened to look out the front window for her and there he was again, that white car crawling along so slowly.  The last time there was barely any light left, but the street lights had come on.  By then my daughter was quite late, about 5:30 because the news was over, and all I was doing was sitting on my couch looking out the front window.  When I saw him again, I decided that I should call the police or something, that he might be casing someone’s house in the neighborhood, but just then my daughter came home.  Later when I remembered it, it didn’t seem so important anymore.  And I hadn’t seen him again after that third time.  Now I wish I had called.
TRANSCRIPT #19— Dr. Karim Yazdi, March 2, 2004 (questioned by prosecuting attorney)

Q:  Dr. Yazdi, please tell us about your qualifications in the field of forensic science.
I have been working in the field of forensic science for 23 years.  Initially, I worked with the New York Police department as a crime scene investigator and lab technician on evidentiary analysis.  I did that for about 10 years.  However, when DNA analysis started to become possible in the early 1990’s, I moved to Chicago and began working with the FBI as they developed and built CODIS, COmbined DNA Index System, which today contains over 2 million DNA profiles of known-criminal offenders.  I’ve been working with the Bureau ever since.
Q:  You worked with the coroner, Dr. Linda Zhu, in examining the bodies of the victims.  Do you concur with her conclusions?

Yes, I do.  We were also able to narrow down the time of death in this case.  The victims had been dead approximately 6-8 hours when they were discovered.  This information, along with phone records that show that Michael Greenbaum was still alive at 10:28 that morning, establishes that the victims were killed sometime between 10:30 and noon.

Q: As part of the investigative team on this case, were you able to locate and analyze any fingerprints?

There were many fingerprints found at the scene of the crime, but all of the readable prints belonged to members of the Greenbaum family.  This indicates that the murderer was probably wearing gloves to hide his identity.

Q:  You have had a chance to analyze other key evidence in the Greenbaum murder case.  Can you please tell us about that?
There were three pieces of evidence I was asked to analyze from the Greenbaum case.  First, I was given two cigarette butts found at the Greenbaum house.  One was found in a crack on the front steps.  The other was found in a side garden on the north side of the house along the gangway leading toward the rear of the building.  Both cigarettes were Salem brand.  I extracted dried saliva from the filters of each cigarette and ran a DNA analysis on it.  The DNA from the cigarettes was an exact match which meant that the same person had smoked and discarded both cigarettes.  I then ran the DNA profile from the saliva against the profiles in CODIS.  No matches were found.

Later, once police had identified a suspect in this case, a warrant was issued for police to collect a sampling of the suspect’s blood from a local blood donor agency.  I compared the DNA profile of the suspect’, Jonathan Anders’, blood to the profile from the saliva; they were an exact match.
The second piece of evidence I analyzed was a tiny spattering of blood found on one of the suspect’s shoe laces.  The amount of blood was too small to run a complete DNA analysis, so all I was able to determine was the blood type.  The blood found on Anders’ shoe lace was A+.  This is the same blood type as one of the victims, Eva Cohen.

The last piece of evidence I examined was a hair found on the seat of the suspect’s car.  Again, I ran a DNA analysis of this hair and then compared it to other hairs of other known people in this case, like the victims and their family members as well as the suspect.  This particular hair was an exact match to the hair of Eva Cohen.
Q:  How accurate is DNA profiling?

When it was in its infancy, it was not nearly as accurate as it is today.  However, now that the complete human genome has been mapped, we know that only one-tenth of a single percent of DNA (about 3 million bases) differs from one person to the next.  We can use these variable regions to generate a DNA profile of an individual, using samples from blood, bone, hair, and other body tissues and products.   When we analyze such evidence, we are analyzing it for the presence of a set of specific DNA regions (markers).  Now, the FBI uses a particular kind of analysis called STR analysis.  Short tandem repeat (STR) technology is used to evaluate specific regions (loci) within nuclear DNA. Variability in STR regions can be used to distinguish one DNA profile from another. The FBI uses a standard set of 13 specific STR regions for CODIS.   The odds that two individuals will have the same 13-loci DNA profile is about one in one billion. 

TRANSCRIPT #20— Anita Salgado, March 7, 2004 (questioned by defense attorney)

Q:  Ms. Salgado, will you please state your profession and credentials?
I am a forensic expert for the State of Illinois Department of Justice.  I have been working in the forensic field for fifteen years.

Q:  You examined some of the forensic evidence in the Anders case.  What did you examine and what have you concluded?

I was called in to examine the footprint found at the scene of the murders and to compare it to the known pairs of shoes of both the victims, the family members of the victims, and the accused.  If you look at the police photo of the print, you can see that the print has a very distinctive pattern, so even though it’s a partial print, it’s relatively easy to find a possible match for the print.  Neither of the pairs of shoes that the victims were wearing matched the print as Mr. Greenbaum was in dress shoes and Mrs. Cohen in house slippers.  The print is clearly that of an athletic shoe, or possibly a work boot of some kind.  When I examined the other shoes in the house belonging to the victims’ family members, no matches were found.  Finally, I examined the pair of Reeboks seized by Chicago police when they searched the premises of Jonathan Anders’ apartment.  The shoes were seized because one of the detectives noticed a spattering of blood on one of the shoe laces.  Upon examining this pair of shoes, it is also obvious that they could not have made the footprint found at the scene.  The soles of Mr. Anders’ shoes are very worn and have distinctive markings of their own—including the name of the brand.  The footprint was mostly likely made by a much newer, less worn shoe because all the tread marks are clearly separated from each other.  Even if Mr. Anders’ pair of Reeboks was new, the mark they would have made would have been vastly different from the found print.

Q:  Is it possible that the footprint was made by one of the police detectives or examiners?

There’s almost no possibility of that.  The crime scene was secure and all personnel in and out of the scene were logged.  I did take a quick look at those people who first arrived on the scene and the shoes they said they’d been wearing; again, none of them matched.

Q:  Were any other pairs of Mr. Anders’ shoes examined as possible matches?

None of the other shoes logged by the investigators who searched his apartment could have made the print.  There were no other athletic shoes in the group, and Anders’ work boots were not a match for the print.  So unless the police made a mistake or missed a pair of shoes, none of Anders shoes could make that footprint.

Q:  What other evidence did you examine as part of this case?

I ran some tests on the shoe lace from the Reeboks.  The blood on the lace is definitely A+, however, there was not enough of a sample to run a more detailed analysis of the blood—like DNA analysis.  Therefore, even though we know Mrs. Cohen had A+ blood, we can’t be certain the blood was actually hers.

Q:  What is the most common type of blood?
Well, there are practically two “most common” types.  O+ is technically the most common blood type; approximately 38% of the population has that type of blood, so 1 out of every 3 people.  However, A+ blood is a very close second as about 32% of the population has that blood type.  Again, about 1 out of every 3 people has A+ blood.  The next most common type is B+, but only 1 person out of every 12 has B+ blood. 

Q:  Based on your analysis of the crime scene, is there any possibility that the victims were killed and then moved into the positions they were found in?
There is no indication that the victims were moved after being killed.  Any movement of their bodies would have left a trail of blood, as both victims suffered a significant amount of blood loss.  It would have been virtually impossible for the murderer to have moved the bodies and then cleaned up all the blood; traces would have been found in places other than Mr. Greenbaum’s office.  Also, dragging or moving the bodies would have changed the blood stains on the victims’ clothes; there’s no way the murderer could have hidden that without undressing and destroying the clothes.  Finally, if the victims had been murdered elsewhere in the house, there would have been evidence—like blood spatters—found in other parts of the house.
Q:  Was there any sign of a struggle between either of the victims and the person who killed them?

No.  Based on evidence, it is most likely that the murderer surprised Mr. Greenbaum at his desk, shot, and killed him.  Mrs. Cohen, who was found just inside the doorway of the office, most likely heard the shots and came to see what the noise was.  The murderer then would have surprised her and shot her.
TRANSCRIPT #21— Yen Lee, FBI polygraph expert, April 16, 2004 (questioned by prosecuting attorney)

Q:  Ms. Lee, please state what your qualifications are in the field of polygraphy.
I have been with the FBI for the past 9 years.  I am a licensed polygraph expert and a profiler of suspected individuals of the crimes the FBI investigates.
Q:  Have you had a chance to analyze the polygraph samples from the test done on the suspect Jonathan Anders?

Yes.

Q:  What conclusions have you reached about these samples?

The indication is that Mr. Anders was telling the truth when he said he did not kill Michael Greenbaum and Eva Cohen.  However, this indication is by no means conclusive of his innocence.
Q:  Why not?

There is a great deal of dispute over how accurate these tests are.  Some scientists and polygraph experts argue that the tests are only around 70% accurate.  Others, however, say they are around 90% accurate.  So essentially the tests could be inaccurate from 10-30% of the time.

Q:  In your professional opinion, how accurate was this test?

Unfortunately, I can’t really say since I was not involved in the testing process.  

Q:  What sorts of “other conditions” might reduce the accuracy of a polygraph test?

There are various factors that could easily reduce the accuracy.  First, if the conditions of the test were not held to a proper standard—the test was administered in a distracting situation, not enough control questions were asked—the results would not properly indicate the truthfulness of the subject.  Also, if the subject was under the influence of alcohol or drugs or if the subject was sleep deprived, then the results would be much more questionable.  From the report of Ms. Szkowska, none of these issues seem to have been part of Mr. Anders test, but even under the best conditions, there’s still a clear possibility of inaccuracy.  Again, even the biggest supporters of polygraph tests admit that they are inaccurate about 10% of the time.
TRANSCRIPT #22— Jonathan Anders, while incarcerated and pending trial, February 27, 2004 (questioned by prosecuting attorney; defense attorney was present during questioning)

Q:  Mr. Anders, you have already stated that you did not visit Judge Greenbaum’s house on February 17, the day of the murders.  However, the cigarette butts found at the scene place you on the premises.  How do you explain that?
Ok, well, I wasn’t there the day of the murders.  But I did go by there a few days before.  
Q:  Why did you go to Judge Greenbaum’s house at that time?

I was…. I was wanting to apologize for my behavior.  Not all of it, you understand, but some of the letters I’d written to her over the past few months.  As I’ve already said, I was having doubts about being a part of The Order of Purity and some of the things I’d done as a member of that organization.  And I thought I’d crossed the line a few times.  I still felt I had the right to disagree with her on her decision, but I shouldn’t have threatened her so much.  I felt I needed to make an apology for that before I could really move past being a member of the Order.

Q:  Did you make your apology?

No.  I… no one was home.  I stood outside awhile and smoked.  Left, came back, and waited again.  That’s probably why you found those cigarettes of mine.

Q:  Ok, let’s move onto the hair found in your car which matched the hair of Eva Cohen.  How do you explain it being in your car?

Look, this whole hair business is stupid.  I didn’t kill her, and I didn’t put her in my car or anything like that.  You didn’t find any blood in my car, right?  All I can assume is that her got in my car because of my run-in with the Judge.  When I ran away, I brushed her shoulder.  Perhaps the hair had been on her coat and got on mine and then got in my car, ok?
List of Evidence Exhibits and Potential Evidence
	Description of Evidence
	Status

	Shoe lace belonging to Jonathan Anders
	Catalogued as evidence #H678290

	2 Salem cigarette butts recovered on the property of 5122 N. Wolcott
	Catalogued as evidence #H678291

	Picture of Jonathan Anders’ 1991 white Ford Tempo; picture taken by police
	Catalogued as evidence #H678292

	Picture of bloody footprint discovered at crime scene; picture taken by police
	Catalogued as evidence #H678293

	Picture of sole of Jonathan Anders’ left Reebok (shoe discovered to have shoe lace with blood spatters)
	Catalogued as evidence #H678294

	Letter to Judge Greenbaum dated Nov. 20, 2003; signed “Jonny Boy”
	Catalogued as evidence #H678295

	Note addressed to Dorothy Lalley from Jonathan Anders
	Catalogued as evidence #H678296

	2 polygraph samples from test administered to Jonathan Anders on Feb. 28, 2004
	Defense Exhibit

	Map:  Intersection of Ashland and Foster
	Exhibit (avail. to prosecution or defense)

	Map:  Intersection of Ashland and Foster, and surrounding area
	Exhibit (avail. to prosecution or defense)

	Map:  Greenbaum residence, 5122 N. Wolcott and surrounding area
	Exhibit (avail. to prosecution or defense)

	Map:  Lalley residence, 1339 W. Leland and surrounding area
	Exhibit (avail. to prosecution or defense)

	Map and drive time estimate:  1339 W. Leland to 5122 N. Wolcott
	Prosecution Exhibit

	Murder weapon:  .22 semi-automatic
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Mock Trial Roles
Key:
No shading at all = Won’t speak @ trial (unless there’s an emergency)        
??? = Unlikely to speak @ trial



	Prosecution
	Defense
	
	Neutral or Side to be Determined

	Lead attorney 1:

Opening argument
	Lead attorney A:

Opening argument
	
	Bailiff (2)

	Lead attorney 2:

Direct questioning
	Lead attorney B:

Direct questioning
	
	Witness:

Dorothy Lalley

	Lead attorney 3:

Direct & Cross-Examination
	Lead attorney C:

Direct & Cross-Examination
	
	Expert Witness:

Dr. Linda Zhu

	Lead attorney 4:

Cross-Examination
	Lead attorney D:

Cross-Examination
	
	Witness:

Brian Semmer

	Lead attorney 5:

Closing argument
	Lead attorney E:

Closing argument
	
	Witness:

Alba Mclainis

	Attorneys 6 & 7:

Prepare Prosecution’s Case: Direct Examination
	Attorneys F & G:

Prepare Defense’s Case: Direct Examination
	
	Witness:
William Anders

	Attorneys 8 & 9:

Prepare Prosecution’s Case:  Re-Direct
	Attorneys H & I:

Prepare Defense’s Case:  Re-Direct
	
	

	Attorneys 10 & 11:

Prepare Counter-Argument against Defense: Cross-Examination
	Attorneys J & K:

Prepare Counter-Argument against Prosecution: Cross-Examination
	
	

	Attorneys 12 & 13:

Prepare Counter-Argument against Defense:  Cross-Examination
	Attorneys L & M:

Prepare Counter-Argument against Prosecution: Cross-Examination
	
	

	Witness:

Judge Hannah Greenbaum
	??? Defendant: ???
Jonathan Anders
	
	

	Witness:
Jackson Frye
	Witness:
Richard Carfalo
	
	

	Witness:
Lila Jensen
	Expert Witness:
Halina Sxkowska
	
	

	Witness:
Paula Alles
	Witness:
Reverend Jonas B. Roscoe
	
	

	Expert Witness:

Dr. Karim Yazdi
	Expert Witness:
Anita Salgado
	
	

	Witness:
Marty Mullis
	
	
	

	Expert Witness:
Yen Lee
	
	
	

	Expert Witness:
Dr. Enrique Valencio
	
	
	

	Witness:

Alan Fenger
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Practice/Backup Witnesses: 
Will especially need to play the role of witnesses on the other side to help your attorneys prepare
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Practice/Backup Witnesses:
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frequency of blood type A+
State vs. Jonathan Anders

Suspect:  Jonathan Anders is a 21 year old college drop out from Bloomington, IL, currently living in Wicker Park neighborhood of Chicago.  He is a member of The Order of Purity (previously the World Order of the Creator), a religious group with White Supremacist ties.  
Judge is NOT Jewish but married a Jewish man
The evidence/points of interest:

1. Victims’ house on the 5100 block of North Wolcott.
2. Victims were found around 6 pm on Tuesday, February 17, 2004; time of death is estimated to be between 10:30 and noon.
3. Two cigarette butts were found in a crack of the front steps and a side garden at the victims’ house.  Saliva extracted from the paper was tested as potential DNA evidence.  The DNA sample was run against 2._ million known criminal offenders in CODIS, the COmbined DNA Index System run by the FBI.  No matches were found.  Later police got a sample of the defendant’s blood from Life Source blood bank; the victim had donated as part of neighborhood church’s blood drive.  That DNA was an exact match of the DNA found on the cigarette butts.  [cigarettes, DNA maps]
4. The suspect’s car was photographed by Chicago Police traffic light surveillance cameras at 9:12 am the morning of the murders; intersection of Foster and Ashland; car was turned from the east side of the intersection to go south onto Ashland.  [get maps of this area] [black & white pics of car caught on camera; colored pics of defendant’s car]
5. Alibi: went to visit an aunt who lives 1339 W. Leland;  aunt was not home and cannot verify the time he was there, but said she did find a note left under her front door written, signed, and dated by the defendant later that day when she picked up the mail around 3:30; did not find it when she came in the house because she used the back door.  (Dorothy Lalley)  [make note!]
6. Motive:  

7. Hair: A hair identified to be belonging to Eva Cohen was found on the seat of suspect’s car.  [DNA maps]  [testimony from Judge about how mom hugged her in the am]

8. lie detector test says ‘no’

9. Witnesses to corroborate motive and hair:

10. Blood on suspect’s clothes: blood spatters match one of the victim’s blood types; blood found on one of the defendant’s shoe laces from a pair of gym shoes; playing basketball with some guys and ball hit a member of his team and resulted in a nose bleed; blood could have gotten on the shoe lace that way [get lace]—check!
11. Murder weapon:  .22 caliber semi-automatic handgun; .22 shell casings were found at the scene; no such gun is registered to the defendant, but defendant’s father, an ex-cop, owned such a gun a few years back; says he turned it into a police drive for gun collection sometime in 2002; no gun was recovered in the defendant’s possession

12. bloody footprint recovered at the scene; does not match any of the defendant’s shoes including pair found with bloody laces  [get picture of such a print; pic of bottom of shoes; get shoe?]
13. gun witness  (neutral)

14. Dr. Karim Yazdi :  dna forensic witness (cig, hair, blood) (prosecution) : 
15. Anita Salgado:  forensic witness (footprint)  (defense)

16. Dr. Linda Zhu:  coroner (neutral)

17. William Anders:  father (prosecution)

18. Judge Hannah Greenbaum (prosecution)

19. Dorothy Lalley:  aunt (defense)

20. Marty Mullis witness for motive and nasty behavior—old college roommate (prosecution)

21. Jackson Frye:  corroborating witness about public confrontation (prosecution)

22. Halina Szkowski, CIA: lie detector expert (defense)

23. Yen Lee, CPD: lie detector expert (prosecution)

24. Dr. Enrique Valenico:  cult expert (prosecution)

25. Jonathan Anders:  defendant  (defense)

26. Brian Semmer:  leader of The Order of Purity  (neutral)   [logs of membership]
27. Paula Alles: “eye witness” who reportedly saw defendant in neighborhood (neutral)

28. Officer Alba McLainis: police officer to explain car photo (prosecution)

29. Richard Carfalo: “friend” who corroborates basketball story; was going to visit aunt and missed her  (defense)

30. Reverend Jonas B. Roscoe: who has had two “coffee meetings” with potential new members of his church; Anders went to both [sign in sheets as evidence]  (defense)
31. Lila Jensen:  ex-girlfriend with letters including threats against judge (prosecution)  [letters]  (ADD:  never saw him with a gun)  (add another statement about leaving/not leaving the Order?)
Counter-Argument Worksheet

1.  Identify the weak parts of your argument.  What will the opposition say about your points?  How will you defend them?

Weak point:

Weak point:

Weak point:

2.  What points do you expect the opposition to bring up in defense of their claim?  List them below and describe how you will attempt to destroy each point.

Opposition’s point:

Opposition’s point:

Opposition’s point:

Opposition’s point:

Opposition’s point:

Prosecuting Attorney—Lead Attorney #1

Opening Statement Template
Some things to remember when writing your opening statement:

· State the defendant’s/respondent’s name, age, and what offense/behavior led to his/her being sent to youth court.

· Indicate the seriousness of the offense/behavior and how his/her behavior as affected his/herself and others (e.g., the victim(s), his/her family, the community).  For example, what type of financial, emotional, or physical harm did the defendant’s/respondent’s actions cause him/herself, victims, or others.  

· Either state your recommended disposition, or let the jury/judge panel know that you will be asking for a specific disposition at the conclusion of this case.

Write your opening statement, type it, and then print it and take it with you to court. 

Prosecuting Attorney—Lead Attorney #5

Closing Statement Template
You will not necessarily be able to write your complete and final closing statement prior to the hearing.  Some of what you will say will be based on testimony that you will hear during the youth court hearing.  However, you can begin to draft a closing statement prior to the hearing because you won’t have time during the hearing to write a complete statement from scratch.  

Here are some things to remember when writing your closing statement:

· Begin by explaining the evidence of the offense/behavior to the jury or judge panel in the most favorable manner toward those who were affected (e.g., victim, community).

· Provide details about the circumstances of the offense.

· Repeat the seriousness of the offense/behavior and how his/her behavior as affected his/herself and others (e.g., the victim(s), his/her family, the community).  For example, what type of financial, emotional, or physical harm did the defendant’s/respondent’s actions cause him/herself or others.  

· Address arguments that were made by the defense attorney during the hearing that may show why the defense’s argument is weak or shouldn’t be followed.

· Recommended the disposition that you feel is fair, constructive, and restorative considering the evidence that has been presented.  

Write your closing statement, type it, and then print it and take it with you to court.  You may want to double space your statement so that you will have space to write additional comments in during the trial itself.  These revisions can help strengthen your side’s argument based on what actually happens at trial.

Defense Attorney—Lead Attorney A

Opening Statement Template
Some things to remember when writing your opening statement:

· State the defendant’s name and inform the jury/judge panel that the defendant is aware that he/she made a mistake and that he/she is here in youth court because he/she wants to take responsibility for his/her actions. 

· State what the defendant did; however, point out facts that you will be explaining during the hearing that mitigate (or lessen) the seriousness of what the offender has done or show the jury/judge panel that the defendant is sorry for what he/she did.  For example, if possible, inform the jury/judge panel of what the defendant has already done to help make up for his/her behavior (e.g., paid restitution to a victim, apologized to the victim or his/her parent, been punished at home).    

· If you will be using testimony from character witnesses (e.g., parents), include information that this person(s) will be presenting to the youth court related to the type of person the defendant is (e.g., honest, trustworthy).  

· Either state your recommended disposition, or let the jury/judge panel know that you will be asking for a specific disposition at the conclusion of this case.

Write your opening statement, type it, and then print it and take it with you to court. 

Defense Attorney—Lead Attorney E
Closing Statement Template
You will not necessarily be able to completely finish your closing statement prior to the hearing.  Some of what you will say in your closing should be based on testimony that you will hear during the youth court hearing.  However, you can begin to draft a closing statement prior to the hearing because you won’t have time during the hearing to write a complete statement from scratch.  

Here are some things to remember when writing your closing statement:

· Begin by describing the evidence of the offense in the most favorable way toward the defendant/respondent.

· Explain the circumstances of the offense from the defendant’s/respondent’s perspective.

· Address any arguments that you feel the prosecution will make to the jury or judge panel (Especially since this will be the last opportunity you have to make your case).  

· State any reasons why you feel the prosecutor’s argument is weak or should not be followed.

· Point out any factors that are favorable to the defendant/respondent  – as long as the information is based on evidence presented during the hearing (e.g., state what the defendant/respondent has already done to make up for his/her actions and show his/her remorse, repeat any positive testimony that was presented regarding the defendant’s/respondent’s character, point out any reasonable excuse for why the defendant/respondent may have done what he/she did).

· Recommended the disposition that you feel is fair, constructive, and restorative considering the evidence that has been presented.  

Write your closing statement, type it, and then print it and take it with you to court.  You may want to double space your statement so that you will have space to write additional comments in during the trial itself.  These revisions can help strengthen your side’s argument based on what actually happens at trial.
(This packet copyrighted by S. Spachman, 2005.)


